

**Christine VERSCHUUR. Graduate Institute of International and Development Studies, Geneva**  
[Christine.Verschuur@graduateinstitute.ch](mailto:Christine.Verschuur@graduateinstitute.ch)

### Research interests

Gender and development; postcolonial feminist theories; feminist solidarity economics; agriculture and peasant organisations; gender and urban movements; migration and social reproduction.

### Current Position, Graduate Institute of International and Development Studies, Geneva

- Senior Lecturer, Department of Anthropology and Sociology of Development
- Director of the Gender and Development Programme, Gender Center
- Director of the book collection *Cahiers Genre et Développement*, L'Harmattan, Paris

### Education

1983 PhD in Socio-economics of Development. IEDES. University Paris I - Panthéon Sorbonne.  
1977 DEA in Agricultural Development, IEDES, University Paris I - Panthéon Sorbonne.  
1976 Master in Anthropology, University Paris V - Sorbonne, Paris

### Languages

Mother tongues: French, Dutch, Spanish; Fluent: English, Portuguese; Read: Italian, German

### Professional experience

2001 - present Senior Lecturer, Graduate Institute of International and Development Studies, main research countries: COLOMBIA, ARGENTINA, BRAZIL, CUBA, SENEGAL, BURKINA FASO  
1999 - 2000 Lecturer at the Graduate Institute of Development Studies (IUED)  
1995 - 2001 Research fellow at the University of Neuchâtel and at IUED, research in ARGENTINA, BRAZIL, CUBA, SENEGAL, BURKINA FASO  
1985 - 1995 Long-term assignment as researcher on issues of women/gender and development with UNICEF in Mali, and short research assignments with WHO, UNICEF, Dutch Ministry of Foreign Affairs, S.N.V. Dutch Agency for Development Cooperation. MALI/GENEVA  
1979 - 1985 Research fellow at the University Eduardo Mondlane of Maputo, Ministry of Agriculture, National Commission of Communal Villages, on issues of peasant organisations. MOZAMBIQUE

### Main recent research projects

- 2015-2017, SNIS funded research on *Feminist Analysis of Social and Solidarity Economy Practices: Views from Latin America and India* (PI). With F. Calvão (ANSO-Graduate Institute), V. Esquivel (UNRISD), I. Guérin and I. Hillenkamp (IRD-CESSMA-Paris), J.-L. Laville (CNAM-Paris), M. Fournier (UNGS-Argentina), F. Wanderley (UMSA-Bolivia), M. Nobre (SOF-São Paolo), G. Venkatasubramanian (IFP-India), R. Nandi (ISST-India), K. Karunakaran (IIT, Madras-India) and K. Haritas (Jindal Global University, Haryana, India)
- 2012-2015, FNS Research on *Gender experts and gender expertise*. With Prof. E. Prügl, F. Grange-Omakoro (IHEID), Dr. R. Kunz (U. Lausanne)
- 2008-2012, FNS Research module : "*Sexe, classe, race et caste: intersectionnalité des rapports sociaux*". Swiss gender doctoral school, with Prof. P. Roux and Dr. S. Masson (U. Lausanne), PhD student Kaveri Haritas (Graduate Institute)
- 1995-2005, Research on "*Urban popular movements, environment and gender*", UNESCO-MOST Programme, with a network of 7 research teams in Latin America, West Africa and Eastern Europe. With Prof. F. Hainard (U. Neuchâtel).

### Teaching and supervision of students

- Gender and development, feminist theories classes at the Graduate Institute and in Swiss, European and Latin American Universities (EHESS, IEDES, Paris I Sorbonne, Sciences Po, U. Neuchâtel, U. Complutense de Madrid, U. Louvain-la-Neuve, PUCP de Lima, etc.).
- Supervision of PhD students and co-supervision; jury in PhD dissertation defences; supervision of master students.

### **Organisation of 17 international gender and development conferences (1994 - 2015), list since 2004:**

- 2018, *Bubbling up... Solidarities, feminisms and social reproduction*
- 2015, *Who knows? Circulation of feminist knowledge on development and gender experts*
- 2014, *Homo oeconomics, mulier solidaria. Can solidarity economics be feminist? (with I.Guérin and I.Hillenkamp, IRD)*
- 2012, *Sous le développement, le genre (with I. Guérin, IRD and H. Guétat-Bernard, Université de Toulouse)*
- 2012, *Religion et politique, le genre pris au piège (with Shahra Razavi, UNRISD)*
- 2010, *Du grain à moudre. Genre, développement rural et alimentation*
- 2008, *Vents d'Est, vents d'Ouest. Mouvements de femmes et féminismes anticoloniaux*
- 2005, *Des brèches dans la ville. Organisations urbaines, environnement et transformations des rapports de genre*
- 2004, *Femmes en mouvement. Genre, migrations et nouvelle division internationale du travail*

### **Presentations**

More than 30 presentations (2005-2015) at Universities, Research Centres in Europe, Latin America, and in United Nations institutions in Geneva, on feminist, gender and development issues; participation as speaker or discussant in multiple conferences.

### **Expert and review activities**

- Expert for research project evaluations submitted to ANR (France), FNS (Switzerland)
- Book reviewer for Palgrave Macmillan, Institut de Recherche pour le Développement. Reviewer of articles for *Journal des Anthropologues*; *Revue Tiers Monde*; *Revue Autrepart*; *Women's Studies International Forum*; *Cultures & Conflits*; *UNRISD Occasional Papers*; *Lusotopie*; NCCR North South.

### **Grants**

- Grant by SNIS for the research project *Feminist Analysis of Social and Solidarity Economy Practices: Views from Latin America and India (2015-2017)*
- Grant by FNS for the Research project *Gender Experts and Gender expertise*, with Prof. E. Prügl (2013-2015); extended to August 2016
- Grant by FNS for the Research module *Sexe, classe, race et caste: intersectionnalité des rapports sociaux* (2008-2012), extended to 2014
- Grants by the MOST programme of UNESCO, the Swiss national commission for UNESCO, and SDC for the research project on *Cities, environment and gender* (1997 to 2005)
- Grants by UNESCO, SDC, OIF, for *e-learning teaching activities on gender and development* in Francophone West African countries (2007-2011) and grants by FGC (2011-2015)
- Grant by RUIG (former name of SNIS) for a research in preparation of an *e-learning programme on gender and development* in Francophone West African countries (2007)
- Several grants by the SDC, FGC, OIF and UNESCO for the *Gender and Development Programme*, Graduate Institute (2003 to 2017)

### **Member of scientific and administration boards and editorial committees**

- Member of the Evaluation Commission of IRD - CGRA1 (Institut de Recherche pour le Développement), France
- Member of the Scientific Council of the Maison des Sciences de l'Homme, Toulouse University
- Member of the Scientific Committee of the *Revue Tiers Monde* (Paris)
- Member of the Scientific Committee of the Programme doctoral en études genre, CUSO, Suisse
- Member of the administration board of Espace Femmes International – Genève

## Publications

### 1. Monographs

- Verschuur Ch. (dir.) (en préparation) *Genre, dialogues de savoirs et études féministes sur le développement. Cahiers Genre et Développement*. L'Harmattan. Paris
- Verschuur Ch., Guérin I., Hillenkamp I. 2017. *Genre et économie solidaire, des croisements nécessaires Cahiers Genre et Développement n°10*, L'Harmattan, Genève – Paris, 411 p.
- Verschuur Ch. (dir.) 2017. *Expertes en genre et connaissances féministes sur le développement. Qui sait ? Coll. Rencontres. Genre et Développement*. L'Harmattan. Paris. 262 p.
- Verschuur Ch., Guérin I., Hillenkamp I. (dir.) 2015. *Une économie solidaire peut-elle être féministe? Homo oeconomicus, mulier solidaria*. L'Harmattan-Paris. Coll. Rencontres. Genre et développement. 294p.
- Amustachegui A., Flores E., Aldaz E., Heinen J. Verschuur Ch., 2015. *Genre et religion, des rapports épineux*. L'Harmattan-Paris, coll. Eclairages. Genre et développement. 90p.
- Verschuur Ch., Guérin I., Guétat-Bernard H. (dir.) 2015. *Sous le développement, le genre*. IRD. Coll. Objectifs Sud. Paris. 463p.
- Verschuur Ch., Guérin I., Guétat-Bernard H. (dir.) 2014. *Under Development : Gender*. Palgrave Macmillan. 325 p.
- Verschuur, Ch., Catarino Ch. (dir.) 2013. *Genre, migrations et globalisation de la reproduction sociale. Cahiers Genre et Développement n°9*, L'Harmattan, Genève – Paris, 430 p.
- Verschuur, Ch. (dir.) 2012. *Genre, changements agraires et alimentation, Cahiers Genre et Développement n°8*, L'Harmattan, Genève – Paris, 500 p.
- Destremau B. et Verschuur Ch. (dir.) 2012. *Féminismes décoloniaux, genre et développement. Revue Tiers Monde n°209, Numéro spécial, janv.-mars 2012*, Paris Armand Colin
- Verschuur, Ch., (dir.) 2010. *Genre, postcolonialisme et diversité des mouvements de femmes, Cahiers Genre et Développement n°7*, L'Harmattan, Genève – Paris, 500 p.
- Verschuur, Ch. (dir.) 2010, *Género, movimientos populares urbanos y medioambiente*. Madrid. IEPALA Editorial. Colección Mujeres y Poder. 227p.
- Verschuur, Ch., (dir.) 2009, *Vents d'Est, vents d'Ouest. Mouvements de femmes et féminismes anticoloniaux*, Actes des colloques genre de l'IHEID, Commission nationale suisse pour l'UNESCO – DDC – IHEID, Genève-Berne, 255 p.
- Verschuur, Ch., (dir.) 2007. *Genre, mouvements populaires urbains et environnement, Cahiers Genre et Développement n°6*, L'Harmattan, Genève – Paris, 405p.
- Hainard, F. y Ch. Verschuur, 2006, *Ciudades y empoderamiento de las mujeres, Luchas y estrategias para el cambio social*, UNESCO – MOST – Narcea Ediciones, Madrid, 127p.
- Verschuur Ch. et Reysoo F. (dir.) 2005. *Genre, nouvelle division internationale du travail et migrations, Cahiers Genre et Développement n°5*, L'Harmattan, Genève - Paris, 352p.
- Hainard F., et Verschuur, Ch. 2005. *Mouvements de quartier et environnements urbains. La prise de pouvoir des femmes dans les pays du Sud et de l'Est*, Karthala – ENDA, Paris, 370 p.
- Hainard, F. et Verschuur, Ch. 2004. *Femmes et politiques urbaines, Ruses, luttes et stratégies*, Karthala, Paris, 150 p
- Reysoo, F. et Verschuur, Ch. (dir.) 2004. *Femmes en mouvement, nouvelle division internationale du travail et migrations*, Actes des colloques de l'IUED, Commission nationale suisse pour l'UNESCO – DDC – IUED, Genève-Berne, 284 p.
- Verschuur Ch. et F. Reysoo (dir.) 2003. *Genre, pouvoirs et justice sociale, Cahiers Genre et Développement n°4*, L'Harmattan, Genève - Paris, 283 p.
- Reysoo, F. et Verschuur, Ch. (dir.), 2003, *On m'appelle à régner, mondialisation, relations de genre et pouvoirs*, Actes des colloques de l'IUED, Commission nationale suisse pour l'UNESCO – DDC – IUED, Genève-Berne, 258p.
- Hainard, F., Verschuur, Ch., et al. 2002b, *Femmes dans les crises urbaines, Relations de genre et environnements précaires*, Karthala, Paris, 300 p
- Hainard, F., Verschuur, Ch., et al. 2002a, *Empoderamiento de las mujeres en las crises urbanas, Género, medio ambiente y barrios marginados*, IEPALA, Madrid.
- Bisilliat J., Verschuur Ch. (dir.) 2001. *Genre et économie, un premier éclairage, Cahiers Genre et Développement, n° 2*, L'Harmattan, Genève - Paris, 482 p.

- Bisilliat J., Verschuur Ch. (dir.) 2000. *Le Genre, un outil nécessaire, introduction à une problématique*, Cahiers Genre et Développement, n° 1, L'Harmattan, Genève - Paris, 260p.
- Verschuur Ch. (textes réunis par), 2000, *Quel genre d'homme? Construction sociale de la masculinité, relations de genre et développement*, Actes des colloques de l'IUED, Commission nationale suisse pour l'UNESCO – DDC – IUED, Genève-Berne, 190p.
- Verschuur Ch. 1989, *Enfants et femmes au Mali*, édité par UNICEF chez l'Harmattan, Paris, 251 p.
- Verschuur Ch. e.a., 1986, *Mozambique, dix ans de solitude*, L'Harmattan, Paris, 182 p.

## 2. Peer-reviewed articles

- Verschuur Ch. (submitted) "Gender Experts" and the Coloniality of Knowledge in Colombia". In Gender Experts and Gender Expertise. Special issue of the *European Journal of Politics & Gender*
- Verschuur Ch. (submitted) From the centre to the margins and back again: women in agriculture at the ILO. *International Development Policy, special issue, ILO 100 years: functioning, achievements and challenges ahead*. Geneva
- Guérin I, Hillenkamp I., Verschuur Ch. (submitted). The solidarity economy under the gender lens: a critical and possibilistic analysis. *Feminist Economics*
- Guérin I, Hillenkamp I., Verschuur Ch. 2017. L'économie solidaire sous le prisme du genre : une analyse critique et possibiliste. *Revue Française de Socio Economie*
- Guérin I, Hillenkamp I., Verschuur Ch. 2017. The solidarity economy under the gender lens: a critical and possibilistic analysis. *EMES on-line*
- Hillenkamp I., Guérin I. et C. Verschuur. 2017. Cruzando os caminhos da economia solidária e do feminismo: passos para uma convergência necessária. *Revista Economía*. Dossier La Economía Social y Solidaria Contribuciones a su conceptualización (Quito, Ecuador, FLACSO), vol. 69, n° 109 (mayo), p. 43-60.
- Verschuur Ch. 2016. Formations, déformations, décentrement. Institutionalisation et expertes en genre. In *Caderno Espaço Feminino – Universidade Federal de Uberlândia-MG - Vol 28, n° 2 – Jul./Dez. 2015 – ISSN online 1981-3082*. Brésil.  
<http://www.seer.ufu.br/index.php/nequem/article/view/34163>
- Hillenkamp I., Guérin I. et Verschuur C. 2014. "Economie solidaire et théories féministes : pistes pour une convergence nécessaire". *Revue d'économie solidaire / Review of solidarity economy*. Vol 7. Oct 2014. p.6-43
- Verschuur Ch. and B. Destremau. 2014. Decolonial Feminisms, Gender and Development. History and Narratives of Southern Feminisms and Women's Movements. *Revue Tiers Monde* 1/2012 (No 209). URL [www.cairn.info/revue-tiers-monde-2012-1-page-7.htm](http://www.cairn.info/revue-tiers-monde-2012-1-page-7.htm)
- Verschuur Ch. 2012. "Raccommodages de la pauvreté ou engagements féministes dans les quartiers populaires de San Cayetano et Gamboa en Amérique latine", in *Autrepart* (61), 2012, p. 175-190, Paris
- Verschuur Ch. et B. Destremau, 2012. "Féminismes décoloniaux, genre et développement. Histoire et récits des mouvements de femmes et des féminismes aux Suds". In *Revue Tiers Monde* n°209, janv.-mars 2012, Paris Armand Colin
- Verschuur Ch., 2009b. "Neighbourhood movements, gender and social justice: the cultural reinvention of politics by women", in *International Social Science Review*, n°193, Sept-Dec 2008, p.411-422, UNESCO, Paris
- Verschuur Ch., 2009a. "Quel genre ? Résistances et mésententes autour du mot genre dans le développement", in *Revue Tiers Monde* n°200, oct-déc 2009, p.785-803, Paris
- Hainard F. and Ch. Verschuur, 2003, "Gender relations and grass-roots urban movements", in *International Social Science Review* n°177, August 2003, p. 473-488, UNESCO, Paris
- Verschuur, Ch., 2003, "De la gestion de l'environnement à la gestion du pouvoir – Les exemples du Burkina Faso et du Sénégal", in *Olympe, Feministische Arbeitshefte zur Politik*, Heft n°18, juin, Zürich, p. 52-60
- Hainard F. et Verschuur Ch. 2001. "Filling the Urban Policy Breach : Women's Empowerment, Grass-roots Organizations, and Governance", in *International Political Science Review*, Sage Publications, vol 22, n°1, pp 33-54, January 2001, Oxford
- Meillassoux C. et Ch. Verschuur, 1985, "Les paysans ignorés du Mozambique", in *Le Monde Diplomatique*, Octobre 1985, Paris.

### 3. Book contributions

- Verschuur Ch., Guérin I., Hillenkamp I. 2017. *Concepts et théories en études féministes et économie sociale et solidaire. Croisements et fertilisation*. In Verschuur Ch., Guérin I., Hillenkamp I., (ed.) *Genre et économie solidaire, des croisements nécessaires. Cahiers Genre et Développement*. L'Harmattan. Paris, p.15-37
- Guérin I., I. Hillenkamp I. et Ch. Verschuur, 2017. "Economie solidaire et féminisme. Autre économie, autre politique". In Laville J.-L., G. Pleyers G., E. Bucolo, J.-L. Coraggio. *Mouvements sociaux et économie solidaire*. Ed. Fondation des Sciences de l'Homme, Desclée de Brouwer. Paris.
- Verschuur Ch. 2017. "Je ne suis pas une experte en genre". Colonialité des savoirs et troubles dans les rapports entre féminismes et expertes en genre en Colombie. In *Expertes en genre et connaissances féministes sur le développement. Qui sait?* Coll. Rencontres. Genre et Développement. L'Harmattan. Paris, pp. 25-72
- Verschuur Ch. 2017. Sous le développement, le genre à l'Institut. In *Qui sait. Circulation des connaissances féministes sur le développement*. Coll. Rencontres. Genre et Développement. L'Harmattan. Paris, pp. 17-25
- Verschuur Ch., Guérin I., Hillenkamp I. 2015. *Pourquoi croiser l'économie féministe et l'économie sociale et solidaire ?* In Verschuur Ch., Guérin I., Hillenkamp I. (dir) *Une économie solidaire peut-elle être féministe? Homo oeconomicus, mulier solidaria*. L'Harmattan-Paris. Coll. Rencontres. Genre et développement. 294p., pp. 21-31
- Verschuur Ch. 2015. Les rapports épineux entre genre et religion. In Amustachegui A., Flores E., Aldaz E., Heinen J. Verschuur Ch., *Genre et religion, des rapports épineux*. L'Harmattan-Paris, coll. Eclairages. Genre et développement. 90p., p.11-19
- Verschuur Ch. 2015. Des éclairages nécessaires en études de genre et développement. In Amustachegui A., Flores E., Aldaz E., Heinen J. Verschuur Ch., *Genre et religion, des rapports épineux*. L'Harmattan-Paris, coll. Eclairages. Genre et développement. 90p., p.7-11
- Guérin I, Guétat H., et Verschuur, Ch. 2015. Le genre. Un outil nécessaire d'analyse pour le changement social. In Verschuur Ch., Guérin I., Guétat-Bernard H. (Dir.) *Sous le développement, le genre*. IRD. Coll. Objectifs Sud. Paris, p.25-41
- Verschuur Ch. 2015. Une histoire du développement au prisme du genre. Perspectives féministes et décoloniales. In Verschuur Ch., Guérin I., Guétat-Bernard H. (Dir.) *Sous le développement, le genre*. IRD. Coll. Objectifs Sud. Paris. p. 43-73
- Guérin I, Guétat H., et Verschuur, Ch. 2014. Gender, a Necessary Tool of Analysis for Social Change. In Verschuur Ch., Guérin I., Guétat-Bernard H. (Dir.) *Under Development: Gender*. London : Palgrave Macmillan. p. 1-17
- Verschuur Ch. 2014b. A History of Development Through a Gender Prism : Feminist and Develonial Perspectives. In Verschuur Ch., Guérin I., Guétat-Bernard H. (Dir.) *Under Development: Gender*. London : Palgrave Macmillan. p. 17-42
- Verschuur Ch. 2014a. Les organisations de femmes dans le monde. In Attané I., C. Brugeilles et W. Rault (dir.) *Atlas des Femmes dans le Monde. Les paradoxes de l'émancipation*. Paris : Autrement. pp. 76-77
- Verschuur Ch., Catarino C. 2013. Genre et migrations : la globalisation de la reproduction sociale et les foyers transnationaux. In Verschuur, Ch., Catarino Ch., (dir.) *Genre, migrations et globalisation de la reproduction sociale. Cahiers Genre et Développement n°9*, L'Harmattan, Genève – Paris, 430 p., p.15-23
- Verschuur Ch. 2013b. Reproduction sociale et care comme échange économique-affectif. L'articulation des rapports sociaux dans l'économie domestique et globalisée. In Verschuur, Ch., Catarino Ch., (dir.) 2013. *Genre, migrations et globalisation de la reproduction sociale. Cahiers Genre et Développement n°9*, L'Harmattan, Genève – Paris, 430 p., p.23-39
- Verschuur Ch. 2013a. "Theoretical debates on social reproduction and care. Articulations of domestic and global economy". Oso Casas L. & Ribas-Mateos N. (Dir.) *The International Handbook on Gender, Migration and Transnationalism: Global and Development Perspectives*. Edward Elgar Publishers, pp.145-161
- Verschuur, Ch. 2012. "Les paysannes ignorées. Petite production paysanne, changements agraires et inégalités de genre". In Verschuur, Ch., (dir.), 2012d, *Genre, changements agraires et alimentation, Cahiers Genre et Développement n°8*, L'Harmattan, Genève – Paris, 500 p.,

pp. 13-25

- Verschuur, Ch. 2011b, "Changements agraires et des rapports de genre". In Verschuur, Ch., (dir.), 2011, *Du grain à moudre. Genre, développement rural et alimentation*. Actes des colloques genre de l'IHEID, Commission nationale suisse pour l'UNESCO – DDC – IHEID, Genève-Berne, 479p., pp. 15-29
- Verschuur, Ch. 2011a. "Mouvements et organisations populaires en milieu urbain: identités de genre et brèches pour le changement", in I. Guérin, Hersent M. et Fraisse L., *Femmes, économie et développement, de la résistance à la justice sociale*, édition Erès – IRD, Paris, 382p., p. 185-207
- Verschuur, Ch. 2010. " Diversité des mouvements de femmes, des pratiques et des théories féministes. La contribution des études de genre aux études de développement ". In Verschuur Ch. (dir.) *Genre, postcolonialisme et diversité des mouvements de femmes. Cahiers Genre et Développement n°7*. Paris. L'Harmattan, 500p., p.15-27
- Verschuur, Ch. 2009b. "Orientalisme dans les études genre ? Les apports des théories et pratiques des "autres" femmes et organisations de femmes", in Verschuur, Ch. (dir.), *Vents d'Est, vents d'Ouest. Mouvements de femmes et féminismes anticoloniaux*, Actes des colloques genre de l'IHEID, Commission nationale suisse pour l'UNESCO – DDC – IHEID, Genève-Berne, 255 p., p. 13-21
- Verschuur Ch. 2009a. "Etat de la recherche en 'genre et développement'. Reconnaître un nouveau champ de savoir et déconstruire l'imaginaire colonial", in Yépez del Castillo I. (dir.) *Les recherches en « genre et développement » pour des politiques de développement appropriées*, Presses Universitaires de Louvain, 235p., p. 15-31 Egalement publié en néerlandais.
- Verschuur, Ch. 2007b. "Migrantes y nueva división internacional del trabajo y de la economía del cuidado", in I. Yépez del Castillo y G. Herrera (ed.), *Nuevas migraciones latinoamericanas a Europa, Balances y Desafíos*, FLACSO – OBREAL – UCL – UB, Quito, Ecuador y Barcelona, España
- Verschuur Ch. 2007a. "Mouvements populaires urbains et environnement à l'épreuve du genre: instrumentalisation des identités féminines ou prise de conscience des droits?", in Verschuur Ch. (dir.), *Genre, mouvements populaires urbains et environnement, Cahiers Genre et Développement n°6*, L'Harmattan, Genève - Paris, 403p., p. 13-19
- Verschuur, Ch. 2006. "La construction d'un nouveau champ de savoirs 'genre et développement'", in Granié A.-M. et Guétat-Bernard H., *Empreintes et inventivités des femmes dans le développement rural*, Presses universitaires du Mirail et Institut de Recherche pour le Développement (IRD), Toulouse, 329 p, p. 7-13
- Verschuur Ch. 2005b. "Entre rêves et droits, au delà des frontières... Migrantes et nouvelle division internationale du travail et des soins", in Verschuur Christine et Reysoo F., *Genre, nouvelle division internationale du travail et migrations, Cahiers Genre et Développement n°5*, L'Harmattan, Genève - Paris, 352 p., p. 13-18
- Verschuur, Ch. 2005a. "Mouvements de base, genre et justice sociale, réinvention culturelle du politique", in Hainard F., et Verschuur, Ch., *Mouvements de quartier et environnements urbains, La prise de pouvoir des femmes dans les pays du Sud et de l'Est*, Karthala – ENDA Diapol, Paris, 370 p., p. 49-83
- Verschuur, Ch., 2004, "Un regard genré sur les migrations", in Reysoo, F. et Verschuur, Ch. (textes réunis par), *Femmes en mouvement, nouvelle division internationale du travail et migrations*, Actes des colloques de l'IUED, Commission nationale suisse pour l'UNESCO – DDC – IUED, Genève-Berne, 284 p. , p.11-17
- Verschuur, Ch. 2003b, "*Empowerment*, des approches contrastées ; études de cas en Amérique latine", in *Genre, pouvoirs et justice sociale, Cahiers Genre et Développement n°4*, dirigé par Christine Verschuur et F. Reysoo, L'Harmattan, Genève – Paris, p. 235-253, 283 p.
- Verschuur Ch., 2003a, " Transformations des relations de pouvoir entre hommes et femmes ; du niveau domestique au quartier", in Reysoo, F. et Verschuur, Ch. (dir.), *On m'appelle à régner, mondialisation, relations de genre et pouvoirs*, Actes des colloques de l'IUED, Commission nationale suisse pour l'UNESCO – DDC – IUED, Genève-Berne, p. 105-117, 258p.
- Verschuur Ch., 1995b, "Du bon genre...ou des relations de genre appropriées", in Y. Preiswerk et I. Milbert, *Femmes, villes et environnement*, UNESCO, DDACE, IUED, Genève, 229 p

- Verschuur Ch., 1995a, "Femmes chefs de famille, exclusion et santé", in Bisilliat J. (Dir.), *Femmes du Sud, chefs de famille*, éd. Karthala-ORSTOM, Paris, 410 p.

#### **4. Working papers, other articles or reports**

- Verschuur Ch., 2014. L'enseignement en ligne 'genre et développement'. In *Globe* n°14. Automne 2014. p. 30
- Catarino C., avec Verschuur Ch . 2013. *Études de genre, développement et migrations : un état des lieux de la littérature. PGGC Working Paper n°5/2013*. Genève IHEID.
- Verschuur Ch., 2011. Genre, migrantes et nouvelle division internationale du travail. In *Globe*. p. 12-13
- Hillenkamp, I., avec Verschuur Ch, 2011. *Genre, systèmes agraires et vulnérabilités alimentaires : une analyse nécessaire. PGGC Working paper n°4/2011*, Genève, IHEID
- Verschuur Ch. 2010. Changements agraires et des rapports de genre. In *FemInfo*. Vol. 22:16-18. Lausanne